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در تکاپــوی ســاخت واکســن کرونا و 
چشــم انتظاری های جهانی به تولید این 
محصول، حــرف و حدیث های متعددی 
نیز راجع به آن مطرح است. رشته توئیت 
»زهراشــیخی« ســخنگوی کمیسیون 
بهداشت مجلس شــورای اسلامی مبنی 
برافشاگری از پشت پرده واردات واکسن 
کرونا از اتحادیــه »کواکس« ازجمله این 
حواشی است که طی روز گذشته درصدر 
اخبار رسانه ها و شــبکه های مجازی قرار 

گرفت.
وی در توئیتی که واکنش های فراوانی نیز 
به همراه داشــت ادعا کرد »می خواهند با 
واکسن کرونا ۱۵درصد از جمعیت جهان 
را کم کنند.« شیخی درادامه توضیح داده 
اســت »آوریل۲۰۲۰ رویدادی توســط 
 WHO مکرون، بیل گیتــس و دبیرکل
 برای ایجاد شــتاب در درمان کووید-۱9 
برگزار شد. نتیجه این رویداد ایجاد سازوکار 
بین المللی واکســن به نــام »کواکس« 
زیرنظر WHo و بنیاد بیل گیتس شــد. 
این درحالی است که بیل گیتس هدفش 
از کمک به تولید واکسن کرونا را کاهش 
۱۵درصدی جمعیت جهان عنوان کرده 
است«. سخنگوی کمیســیون بهداشت 
مجلس شــورای اسلامی نوشــته است: 
امانوئل مکرون، رییس جمهور فرانســه 
نیز واردکننده خون هــای آلوده و توهین 
به پیامبــر)ص( و از طرفی WHO هم 
مروج ســقط جنین اســت. زهرا شیخی 
در پایــان صحبت هایــش آورده اســت: 
ایران بــه عضویــت اتحادیــه کواکس 
درآمد. »ســعیدنمکی« وزیر بهداشــت 
بــرای واردات واکســن از طریق کواکس 

تلاش می کنــد. به عبارتی ایــن نماینده 
مردم اصفهان درمجلس یازدهم، سازمان 
بهداشت جهانی و بیل گیتس سرمایه گذار 
واکســن کرونا و مکــرون رئیس جمهور 
فرانسه و به صورت تلویحی مقامات ارشد 
وزارت بهداشــت ایران را متهم کرده که 
این گروه ها با واکسن کرونا درپی کاهش 
جمعیت جهان هســتند. بلافاصله پس از 
انتشــار این خبر برای دریافت اطلاعات و 
توضیحات بیشتر با زهراشیخی سخنگوی 
کمیســیون بهداشــت مجلس شورای 
اسلامی و »کیانوش جهانپور« سخنگوی 
سازمان غذا و دارو کشور تماس گرفته شد 
که بدون پاســخ ماند. »مینومحرز« عضو 
کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا و 
محقق اصلی پروژه تولید »واکسن ایرانی 
کرونا« اما درپاسخ به پیگیری هایمان بیان 
داشت: اولاً یک عده ای هستند که مثل آن 
فردی که درآمریکا راجع به واکسن چنین 
مزخرفاتی گفته بود که می خواهند با وارد 
کردن چیپی دربدن آدم ها را بکشــند، از 

این تفکرات مضحک دارند؛ درصورتی که 
اگر بخواهیم کرونــا در دنیا فرو کش کند 
درهرصورت باید واکسن تزریق شود. وی 
ادامــه داد: دوما خودمان داریم واکســن 
می سازیم و لازم نیست از خارج بیاوریم. 
داریم ویــروس ضعیف شــده را به زودی 
ترایال انســانیش را انجام می دهیم و اگر 
مؤثر بود به احتمال زیاد نوع انسانیش را هم 
تولید می سازیم چون درحیوانات نتیجه 
خیلی خوبی گرفته شده است. محرز گفت: 
آن واکسنی که سازمان بهداشت جهانی 
اعلام کرده تازه فقط برای چند میلیون نفر 
قرار است که خریداری شود که تا تیرماه 
ســال آینده هم به دســتمان نمی رسد و 
خودمان زودتر از این ها می توانیم واکسن 
را درکشورمان بســازیم. این عضو ستاد 
ملی کرونا خاطرنشــان کرد: بیل گیتس 
آدمی اســت ثروتمند که بــه جای خرج 
کردن پول هایش درکشــور خودش، دارد 
 برای سلامت مردم دنیا ســرمایه گذاری

 می کند.

وی درباره ادعای کاهش جمعیت جهان 
نیزبا بیان اینکه نباید اجازه بدهیم چنین 
افکاری را در مغز مــردم فرو کند توضیح 
داد: اصولاً کاهش جمعیت برنامه ای است 
که سازمان بهداشت جهانی دارد چرا؟ زیرا 
واقعاً پــس فردا آب و غذا بــرای این همه 
جمعیت دنیا نداریم. باید حســاب کتاب 
کرد. البته یک عده هم که مخالفند را کاری 
نداریم. عضو ستاد ملی کرونا ادامه داد: اولاً 
از جای دیگر واکسن آوردن معنی ندارد و 
بعد هم این حرف های ضدواکسن که مطرح 
می کنند جای تعجب اســت. خیلی وقت 
است یک عده ای دارند تبلیغات ضدواکسن 
انجام می دهند مثل آنچه که هر سال برای 

واکسن آنفولانزا می گویند.
محرز افزود: تمام دنیا سعی کرده دیفتری 
و کزار را کنترل کند کشور ما هم این ها را 
ریشــه کن کرده آن وقت یک عده آمدند 
می خواهند بگویند مردم از دیفتری و کزاز 
هم بمیرند! این افراد حــق ندارند چنین 
حرف هایــی بزنند. نباید بــه این ها اجازه 

داده شــود و وزارت بهداشت باید قاطعانه 
جواب این افراد را بدهد. جهانپور سخنگوی 
ســازمان غذا و دارو نیز در گفت وگو با ما 
بیان داشت: در حال حاضر وضعیت کشور 
از نظر میــزان ابتلا به بیمــاری کرونا به 
خصوص در تهران بغرنج است و مردم باید 
دستورالعمل های بهداشتی و فاصله گذاری 
اجتماعی را به طور جدی رعایت کنند. او 
افزود: براساس پیش بینی های انجام گرفته 
روند میزان ابتلا به کرونا در اکثر کشور های 
اروپایی و منطقه در نیم کره شمالی در حال 
افزایش است. رئیس روابط عمومی وزارت 
بهداشــت و درمان کشــور بیان کرد: اگر 
شیوه رعایت دستورالعمل های بهداشتی 
مانند هفته های گذشــته باشد و بیماری 
کرونا جدی گرفتــه نشــود در روز های 
آینده با افزایش میزان مبتلایان به کرونا 
در کشور مواجه خواهیم بود. وی با اشاره 
به اینکه ســلامت مردم برای ما از اهمیت 
بالایی برخوردار است افزود: جهت کنترل 
بیماری و رعایت دقیق تر دستورالعمل ها 
در ســتاد ملی مبارزه با بیمــاری کرونا 
تصمیماتی گرفته شده است. هر کدام از 
مردم به عنوان سفیر سلامت باید مراقب 
خود و اطرافیانشان باشــند. نگرانی ما از 
جدی نگرفتن بیماری کرونا و عدم رعایت 
دستورالعمل هاســت. سخنگوی سازمان 
غذا وداروی کشــور گفت: کشــورمان به 
اتحادیــه کواکس جهت خریــد و تأمین 
واکســن کرونای مورد تأیید سازمان های 
بین المللی پیوســته اســت و مشــکلی 
درخصوص تخصیص منابــع مالی برای 
واکسن وجود ندار. با تأیید وزیر بهداشت 
و رئیس جمهور از مدت ها پیش برای تهیه 
واکسن مذاکرات اولیه با کشور های مختلف 
و با محوریت سازمان بهداشت جهانی انجام 

شده است.

برای نخستین بار در جنوب کشور راه اندازی شد

رشته علوم ارتباطات اجتماعی در 
مقطع کارشناسی ارشد

نسل فردا / گروه ایران
news@ naslefarda.net 

رئیس موسســه آموزش عالی دانش پژوهان پیشرو 
گفت: با توجه به فعال بــودن جمع کثیری از فعالان 
حوزه روابط عمومی و رسانه و علاقه مندان به رشته 
ارتباطات در پایتخت فرهنگ و تمدن ایران اسلامی و 
استان های جنوبی کشور، این موسسه با کسب مجوز از 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، اقدام به تأسیس رشته 
علوم ارتباطات اجتماعی در مقطع کارشناسی ارشد 
کرد و در ترم تحصیلی مهر ۱4۰۰- ۱399 نخستین 
دانشجویان این مقطع، ثبت نام و تحصیلات خود را در 

این موسسه آغاز کردند.
وی با اشــاره به حدود ۱۵ ســال فعالیت موسســه 
دانش پژوهان پیشرو توضیح داد: این مؤسسه براساس 
مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی فعالیت خود 
را از مهرمــاه ۱3۸۵ با هدف فعالیــت در حوزه های 
مختلف آموزشی، پژوهشی، دانشجویی و فرهنگی 
آغاز کرد و در حال حاضر به لحاظ جذب دانشجو یکی 
از برترین مؤسسات منطقه شش کشور در رشته های 
مختلف، زیر نظر وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری 
است. حجت اله جوادیان با بیان اینکه این مجموعه 
در حال حاضر دارای ۵۵ رشته تحصیلی و حدوداً دو 
هزار دانشجو و 9 هزار فارغ التحصیل است، اضافه کرد: 
رشــته علوم ارتباطات اجتماعی از گروه رشته هایی 
است که اخیراً به رشته های مقطع کارشناسی ارشد 
این دانشگاه اضافه شده و از رشته های پرطرفدار این 

مجموعه محسوب می شود.
وی با اشاره به تفاوت رشته های این موسسه با سایر 
مراکز مشابه بیان داشت: وجه تمایز این موسسه با سایر 
مؤسسات غیردولتی آموزش عالی در رشته های آن 
است، به عنوان مثال موسسه دانش پژوهان پیشرو تنها 
دانشگاهی در استان اصفهان است که دارای رشته هایی 
چون طراحی و ساخت طلا و جواهرات، علوم ارتباطات 
اجتماعی، طراحی صنعتی، مهندسی ایمنی، بهداشت 
و محیط زیست )HSE( و... است و در این رشته ها 

دانشجوی فعال دارد.
وی با بیان اینکه بر اســاس سوابق گذشته، تحصیل 
در رشته علوم ارتباطات از آرزوهای دیرینه اصحاب 
رسانه و روابط عمومی در اصفهان و جنوب کشور بوده و 
هست، خاطرنشان کرد: رشته علوم ارتباطات اجتماعی 
از جمله رشــته های پر مخاطب دانشگاه های علامه 
طباطبایی، تهران، صداوســیما و دانشگاه های علوم 
تحقیقات تهران و... است و به طور کلی تنها ۱7 دانشگاه 
در کل کشور این رشته را در مقطع کارشناسی ارشد 
داشتند. رئیس موسسه آموزش عالی دانش پژوهان 
پیشرو در خصوص نحوه ثبت نام متقاضیان این رشته 
نیز بیان کرد: علاقه مندان می توانند از طریق ثبت نام 
در آزمون سراسری سازمان ســنجش )با آزمون( یا 
انتخاب این مؤسسه در مرحله تکمیل ظرفیت )بدون 
آزمون و براساس معدل مقطع کارشناسی( نسبت به 
انتخاب این رشته اقدام کنند. وی در ادامه به امکانات، 
تسهیلات و خدمات ارائه شــده به دانشجویان این 
دانشگاه نیز اشاره کرد و افزود: دانشجویانی که قصد 
ادامه تحصیل در رشــته های این موسســه را دارند 
می توانند از تمهیداتی چــون وام بلندمدت وزارت 
علوم با پرداخت اقساط بعد از اتمام تحصیل، تقسیط 
شــهریه، زمان برگزاری اکثر کلاس ها بعد از ساعات 
کاری و آخر هفته ها و... استفاده کنند. ضمن آنکه این 
موسسه در یکی از بهترین نقاط شهر، در مسیر اتوبوس 
تندرو )BRT( در کنار یکی از بزرگراه های کلیدی 
اصفهان قرار گرفته که این امر موجب دسترسی راحت 
و رضایت مندی بالای دانشجویان و اساتید بوده است.

 دکترجوادیان ابراز امیدواری کرد تا با توجه به شرایط و 
تمهیدات فراهم شده در این دانشگاه، کلیه علاقه مندان 
به رشته علوم ارتباطات به ویژه مدیران و کارشناسان 
روابط عمومی، اصحاب رســانه و فرهنگ و... بتوانند 
تحصیلات تکمیلی خود را در این رشــته ادامه داده 
وان شاءا... در ســال های آتی شاهد رشد و شکوفایی 
علمی، آموزشــی و پژوهشــی ارتباطات در استان 
اصفهان و نیز اســتان های جنوبی کشور باشیم. در 
این راستا احسان سبحانی، معاون آموزشی موسسه 
دانش پژوهان پیشرو نیز به برگزاری کلاس های این 
موسسه در دوران کرونا اشــاره کرد و گفت: با توجه 
به مصوبات ستادهای ملی و استانی مدیریت بحران 
کرونا و به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی و حفظ 
سلامتی دانشجویان، کلیه کلاس ها تا اطلاع ثانوی 
به صورت مجازی بر روی بستر آموزش الکترونیکی 
تخصصی )LMS( برنامه نویســی شــده توســط 
کارشناسان متخصص این دانشگاه بدون هیچ مشکل 
یا قطعی برقرار است و بر اساس بررسی های انجام شده 
از رضایت مندی بسیار بالایی نیز برخوردار بوده، ضمن 
اینکه پشتیبانی آنلاین فراگیر نیز برای هرگونه سؤال 

یا مشکل در نظر گرفته شده است.
وی با اشــاره به الزام موسســه به پیروی از مصوبات 
و بخشــنامه های وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
تاکید کرد با وجود اینکه ســرفصل های این رشته 
توســط وزارت علوم تعیین و به تمامی دانشگاه های 
مرتبط ابلاغ شده است، در انتخاب دروس اختیاری، 
پیش نیازهــا و منابع ســعی شــد از تجربه ســایر 
دانشــگاه های معتبر کشــور همچون دانشگاه های 
تهران، علامه طباطبایی و صداوسیما نیز بهره گیری 
شود. شایان ذکر است؛ علاقه مندان می توانند جهت 
کســب اطلاعات بیشــتر و اطلاع از برنامه های این 
http://www. موسسه به سایت دانشگاه به نشانی

daneshpajoohan.ac.ir و صفحــات و 
 @dhei_p کانال های فضای مجازی به نشــانی
مراجعه کرده و جهت اطلاعات ثبت نام با شماره های 
۱9- 377799۱4 )۰3۱( و ۰9۰۲9۲9۰۰۵۰ تماس 

حاصل کنند.
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جـامـعـه
Society7  تفاوت دوران امام حسین)ع( 

 و امام زمان)عج(
یکی از شــبهاتی که از سوی دشمنان اهل 
بیت)ع( مطرح می شــود این است که در 
روایات نقل شــده امام زمان از ترس جان 
ظهور نمی کند، یعنــی از جان خودش در 
هراس اســت، از طرفی می گویند که امام 
حسین)ع( برای دین خدا جانفشانی و بدون 
ترس و وحشت قیام کرد و جان خود را فدای 
دین اسلام کرد و این تناقض ها تنها در دین 

شیعه پیدا می شود.
روایت مورد بحث این شــبهه این است که 
زراره می گوید: از امام معصوم »امام باقر یا 
امام صادق)ع(« پرسیدم که چرا برای قائم 
غیبت وجود دارد، حضرت پاسخ داد از ترس 
کشته شدن«. لذا در پاسخ به این سؤال باید 
به چند نکته دقت کرد: در زمان امام حسن 
عسکری)ع( که معتصم عباسی خلیفه وقت 
بود و به دستور او امام به شهادت رسید، اولاً: 
خود خلیفه آدمی نالایق و خوش گذران بود 
و هیچ تقیدی به دین نداشت، ثانیاً: بر اساس 
روایاتی که شنیده بود، منتظر فرزندی برای 
امام حسن عســکری)ع( بود تا با کشتن او 
خیال خود را راحت کرده و خلافت خود را 

تثبیت کند. 
لذا در این فضا به دنیــا آمدن امام زمان نیز 
بر اساس کرامتی از امام حسن عسکری)ع( 
رخ می دهد و هیچ کســی جز یاران خاص 
حضرت، از تولــد و حضور امــام دوازدهم 
اطلاع ندارد، و ایشــان در پنج ســالگی به 
امامت می رسد از این رو برای حفظ جانش 
در پرده غیبــت مــی رود. ]۲[ پس روایت 
 مربوط بــه دوران تولــد و کودکــی امام 

است.
از طرفی فضای حاکم بر جامعه در زمان امام 
حســین)ع( با زمان امام زمان)عج( بسیار 
متفاوت اســت، در زمان امام حســین)ع( 
فضای جامعه به نحوی است که همه مردم 
خلیفه را جانشــین پیامبر)ص( می دانند و 
رفتار او را معیار دیــن و دیانت می دانند، به 
طور مثال کارهای خلیفــه دوم مثل نماز 
تراویــح و... را به عنوان دیــن تلقی کرده و 

عمل می کردند.
از طرفی همه نگاه ها به امام حسین)ع( بود و 
او را معیاری برای دین و دیانت می دانستند، 
حضرت، خامس آل عبا و بزرگ بنی هاشم و 
مورد توجه مردم مدینه و سایر نقاط جامعه 
اســلامی بود. بر این اســاس قیام حضرت 
اباعبداله الحسین)ع( یا بیعت ایشان، بازتاب 
بسیار زیادی در جامعه داشت و تأیید یا عدم 
تأیید خلیفه بود. همین امر نیز محقق شد و 
مردم حســاب خلیفه را از پیامبر)ص( جدا 
کرده و بعد از معاویــه خلافت و دین از هم 
جدا شد. بنابراین ثمره خون امام حسین)ع( 
جداســازی خلافت از دیــن و دیانت بود، 
دیگر به خلفای اموی و ســپس عباسی به 
 عنوان جانشــین پیامبر و معیار دین نگاه

 نمی شد.
امام زمان)عج( آخرین ذخیره الهی اســت، 
یازده امام قبلی به شهادت رسیده اند، آخرین 
امام و ذخیره الهی باقی مانده است. خداوند 
متعال نیز وعده داده اســت که دین داران و 
مستضعفان عالم را وارثان زمین خواهد کرد، 
پس باید این ذخیره الهی تا لحظه ای که خود 
خداوند متعال صلاح می داند، زنده بماند تا 

بتواند وعده الهی را محقق گرداند.
بر این اساس، شهادت وجود نازنین حضرت 
ولیعصر)عج( هیچ ســودی نداشت و مانند 
پدران خود به شــهادت می رسید و جامعه 
هیچ تغییری نمی کرد، از طرفی دیگر امامی 
وجود نداشــت تا خداوند متعال وعده خود 
را با او محقــق گرداند، پــس او باید بماند 
تا لحظه ای که مردم ایــن آمادگی را پیدا 
کنند و پذیرای امام خود باشــند و این قدر 
معرفت داشــته باشــند که امام خود را در 
 مقابل ظلم و ستم و حکومت طاغوت یاری 

کنند.
بر این اساس اگر امام زمان )عج( که آخرین 
امام و آخرین ذخیره الهی اســت، کشــته 
می شد، واسطه بین زمین و آسمان از میان 
رفته و خداوند فیض خود را قطع کرده و به 
نابودی زمین می انجامیــد. لذا لازم بود که 
ایشان از شر دشمنان و صاحبان قدرت در 
امان بماند، بر این اســاس بهترین راه برای 
حفظ جان ایشــان در صورتی که خلیفه و 
تمام لشــکریان او در صدد کشتن حضرت 
بودند، غیبت و پنهان شدن از دید همگان 

بود.
منبع: شیعه نیوز

منجی

برنامه ریزی حج۱۴۰۰ در دستور کار سازمان حج و زیارتابتلای ۲۰درصد مبتلایان کرونا به اختلالات روان پزشکی
ایسنا: یک روان پزشک گفت حدود ۲۰درصد از مبتلایان به کرونا بعد از سه ماه دچار اختلالات روان پزشکی ازجمله اضطراب، افسردگی، 
بی خوابی و دمانس شــده اند؛ همچنین بروز این اختلالات در مبتلایان به کووید۱9 دو برابر بیشتر از بیماران مبتلا به سایر بیماری ها 
در همین دوره بوده اســت. دکتر احمدعلی نوربالا گفت: نگرانی، ضعیف شدن سیستم ایمنی، تشدید آسیب پذیری افراد برای ابتلا به 
بیماری های ویروسی ازجمله کرونا، تشدید آســیب پذیری افراد برای ابتلا به بیماری های روان تنی و غیره ازجمله عوارض روانی حاد 
ناشی از کرونا هستند. پاندمی کووید۱9 منجربه تغییر سبک زندگی نیز شده به طوری که می توان آسیب پذیری و غور بیشتر در فضای 
مجازی، کاهش ورزش، کاهش تفریح دسته جمعی، افزایش آسیب پذیری درگیری در دام اعتیاد و غیره را از جمله عمده ترین تغییرات 

سبک زندگی ناشی از کووید۱9 دانست.

مهر: در نشست شورای برنامه ریزی و هماهنگی بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج و زیارت که به ریاست حجت الاسلام سیدعبدالفتاح 
نواب تشکیل شد، اکبر رضایی معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت گزارشی از وضعیت و فرآیند عملیات حج۱4۰۰ ارائه کرد و گفت: 
با توجه به تجربه عمره مفرده در شرایط کرونا در عربستان و نزدیک شدن زمان مذاکرات حج۱4۰۰ این موضوع در دستور کار مسئولان 
و مدیران سازمان حج و زیارت قرار گرفته است. وی با اشاره به تعطیلی حج99 اظهار کرد: به دستور ریاست سازمان حج و زیارت، این 
سازمان در پی آن اســت که ســناریوهای مختلف در خصوص اعزام زائران به حج را مورد مطالعه و برنامه ریزی قرار دهد و با ملاحظه 
سیاست های اعلام شده در این زمینه اقدام متناسب انجام دهد. علی رضا رشیدیان رئیس سازمان حج و زیارت نیز به ضرورت پیگیری 

موضوع حج ۱4۰۰ اشاره کرد.

سلامتمحیط زیست
مدیر کارگروه ملی مقابله با پدیده گردوغبار خبر داد:

رایزنی محیط زیست برای بودجه سال آینده مقابله با گردوغبار
عضوکمیته علمی ستاد مقابله با کرونا هشدار داد:
خطر اوج دوباره کرونا در زمستان

مدیر کارگروه ملی مقابله با پدیده گردوغبار کشــور 
گفت: در لایحه بودجه سال۱4۰۰ به صورت مستقیم 
به بودجه مقابله با پدیده گردوغبار اشاره نشده است اما 
پیش بینی می شود که این بودجه تقریباً مشابه بودجه 
سال ۱399 باشد. علی محمد طهماسبی ضمن اشاره 
به اینکه درحال رایزنی برای مشــخص شدن بودجه 
مقابله با پدیده گردوغبار در کشور هستیم اظهار کرد: 
به دلیل آنکه بودجه مقابله با گردوغبار به صورت منابع 
ارزی از صندوق توسعه ملی تأمین می شود، در لایحه 
بودجه سال۱4۰۰ به طورمستقیم به آن اشاره نشده 
است. وی با بیان اینکه برداشت از صندوق توسعه ملی 
باید با مجوز مقام معظم رهبری باشد تصریح کرد: از 
این رو پس از مشخص شدن مبلغ این بودجه رییس 
جمهوری مجوز برداشت از صندوق توسعه ملی را از 
رهبری خواهد گرفت و پس از آن مبلغ بودجه گرد و 

غبار برای تصویب و ابلاغ به مجلس شورای اسلامی 
خواهد رفت. مدیر کارگروه ملی مقابله با پدیده گرد 
و غبار کشــور با اشاره به اینکه وســعت کانون های 
داخلی گرد و غبار حدود 34.۶ میلیون هکتار اســت 
گفت: ما مطالعه ای روی کانون هــای گرد و غبار در 
خارج از کشــور که غبار آن ها به سمت ایران حرکت 
می کند نیز انجام داده ایم و براســاس آن وسعت این 
کانون ها 33۰ میلیون هکتار برآورد شــده است. به 
گفته وی این کانون هــای گرد و غبار خارجی به طور 
میانگین ســالانه ۱۵۰میلیون تن غبارخیزی دارند. 
طهماسبی در پایان تصریح کرد: طی سال99 بودجه 
مقابله با پدیده گرد و غبار ۲۰میلیون یورو بود و به نظر 
می رسد که طی سال آینده نیز تقریباً مشابه این مبلغ 
 به کارگروه ملی مقابله با پدیده گرد و غبار اختصاص

 یابد.

عضو کمیته علمی ســتاد مقابله با کرونا با اشــاره به 
افزایش شیوع کرونا در صورت برگزاری دورهمی های 
خانوادگی و تجمعات گفت: به محض اینکه مردم نسبت 
به رعایت پروتکل های بهداشتی بی خیال شوند، دوباره 
بیماری اوج خواهد گرفت. دکتر مینو محرز با بیان اینکه 
در همه جای دنیا ثابت شده که عملکرد مردم در کنترل 
بیماری کووید۱9 بســیار مهم اســت،گفت: در حال 
حاضر که مردم به خوبــی رعایت و همراهی کرده اند، 
شرایط بیماری کمی بهتر شده است اما اگر رعایت ها 
مجدداً کاهش یابد و تجمعات برگزار شود با توجه به 
اینکه در آستانه زمستان هستیم بیماری مجدداً اوج 
می گیرد و در زمستان هم با سایر ویروس ها همراه شده 
و وضعیت دوباره وحشتناک می شود. وی با بیان اینکه 
درصورتی که مردم رعایت نکنند و بر همین اساس یک 
پیک زمستانه داشته باشیم، اوضاع بدتر می شود گفت: 

بنابراین عملکرد مردم بعد از این بســیار مهم است. 
این تجربه ای است که در اردیبهشت ماه هم داشتیم. 
عملکرد مردم می تواند نشان دهد که آیا می خواهند 
کووید۱9 کنترل شده باشــد یا می خواهند بیماری 
مجدداً اوج بگیرد. اگر می خواهند بیماری کنترل شود 
باید پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده و اقداماتی 
را که بارها و بارها تاکید کرده ایــم انجام دهند یعنی 
ماســک بزنند، فاصله فیزیکی را رعایت کنند، تجمع 
نکنند، دست شان را مرتب بشویند و تا حد امکان از خانه 
بیرون نیایند. محرز تاکید کرد: به محض اینکه مردم 
نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی بی خیال شوند 
و به حالت قبل بازگردند، دوبــاره بیماری اوج خواهد 
گرفت. وی با بیان اینکه در حال حاضر تعداد بستری 
در بیمارستان ها بسیار کاهش یافته است،گفت: البته 

هنوز به شرایط پایدار نرسیده ایم.

عکس خبر 
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